
Zpráva o stavu organizace 
/M. Janík - z výroční zprávy za rok 2007/ 

 
- Největší úspěch roku 2007–  rozsáhlá činnost jednotlivých středisek ZO ČSOP KOSENKA  utvářející 

celostní environmentální, sociální i ekonomické poslání organizace. Úspěšné dlouhodobé programy 
i jednotlivé tradiční akce, úspěšná partnerství na vyšší regionální i národní úrovni, rozsáhlá praktická 
spolupráce s členy, dobrovolníky a příznivci. 

- Stavíme na členech, standardních partnerech a dobrovolnících – velká podpora, ale jim samotným 
věnujeme málo. Neumíme odmítat, chybí  práce na prioritách ZO ČSOP.  

- Ne vždy dostatečně je naše činnost prezentovaná, často zůstává neoceněná, někdy až málo známá. Stav 
našich webových stránek je na dost nízké úrovni. Informace členům, příznivcům a veřejnosti nejsou 
pravidelné.  Členů sice pozvolna přibývá, ale nevěnujeme jim větší pozornost, zaměstnanecké úkoly 
převládaly.  

- Nevedli jsme žádnou kampaň, či cílevědomou aktivitu za rozšíření členské základny, či samostatný 
program pro členy, ani cílevědomou spolupráci členů s dětmi a mládeží v ZO. 

- Úspěch – kladný hospodářský výsledek celé organizace + 204 000 Kč. Jsme bez dluhů, s jistou rezervou 
na provoz a závazky. Byli jsme však  nuceni také improvizovat a řešit nepopulární rozpočtová opatření. 
Výhled zaměstnaneckých možnosti pro rok 2008 je však kritický. Naše profesionální kapacita podstatně 
poklesne. 

- Fundraising – získávání finančních zdrojů ve prospěch ZO ČSOP má lepší předpoklady kolem dobrých 
výsledků sbírkové činnosti programu Místo pro přírodu a v jarmeku, kde však spadá pod  nově založené 
sdružení Jarmek. Partnerství zde je stále hodně nevyrovnané. 

- Město Valašské Klobouky nepracuje s metodikou občanského sektoru, stále více převládají lobystické 
způsoby výběru aktivit města. Nepodařilo se nám implikovat komunitní strategické plánování, kde 
KOSENKA patřila republikově mezi nejúspěšnější průkopníky. Účast města např. v síti Zdravých měst, 
společné projekty, ani další rozvoj programu Spolupráce, ani standardnější metody komunikace s občany 
nejsou rozvíjeny. 

- Největší neúspěch – v období tří projektů podpořených z EU se nepodařilo zajistit a udržet kvalifikované 
a perspektivní zaměstnance  /Dianka Tkadlecová, Zdeněk Miklas, Jiří Dohnal, Zdenka Mlčoušková/ - se 
všemi však udržujeme tvořivé vztahy a oni dále organizaci významně pomáhají jako dobrovolníci.  

- Nepodařilo se připravit pokračovací projekty pro zdroje z EU. Překlenovací projekty podané na MŽP 
pozemkovým spolkem, ekocentrem a ekoporadnou neuspěly i když byly hodnoceny v první třetině 
celkového pořadí. Potřebných bylo mnohem víc a konkurence hodně tvrdá – uspěly spíše projekty 
s širším republikovým, než místním zaměřením. Doplácíme na státní centralismus distribuce zdrojů z EU. 
Ve Zlínském kraji rovněž občanský sektor musí stále bojovat o své místo. S nedůvěrou ve společnosti 
roste i byrokracie.  

- Tradičně město podpořilo naši organizaci plošnou podporou a výběrovým projektem v celkové hodnotě 
40 000,-Kč  / tj. 16% celkových výnosů ZO ČSOP/. Komunikace s městem se nám však příliš nedařila, 
nerozvíjela se. 

- Bylo provedeno předběžné hodnocení stavu organizace a budeme muset věnovat více pozornosti 
generačním změnám a celkovým podmínkám rozvoje občanského sektoru. Zaměstnat se  pro občanskou 
společnost je náročná role, není to pro každého zájemce o zaměstnání. I když je to důležité i krásné 
a hodně svobodné povolání. Mnozí nás obdivují, ale po zjištění praxe, vnitřních nároků a problémů 
ustupují. Stále se musíme učit specifikům v managementu neziskového sektoru.  

- Pro další rozvoj občanské společnosti nejsou nyní  vhodné politické podmínky. Občanský sektor 
poškozuje jako celek přímo prezident Václav Klaus svými krajními politickými postoji . Není utvářena 
potřebná legislativa pro občanský sektor – jasnější vymezení veřejné prospěšnosti, daňové asignace, účast 
veřejnosti.  

- Posilování přímé a participativní demokracie, jeden z principů udržitelného života a vyšší školy 
demokracie - poslání naši organizace, není bohužel podporován ani na městské úrovni. Za rok 2007 jsme 
nedostali ani jednu informaci z města od příslušných odborů v záležitostech životního prostředí a ochrany 
přírody, přestože na to máme právo a  podali jsme k tomu řádnou žádost dle zákona č.114/ 1992 Sb. 
Místo konstruktivní, praktické činnosti ve prospěch města, bohužel se budeme muset dožadovat jednoho 
ze základních občanských práv právním postupem. Demokracie není jistota, ale pouze příležitost, kterou 
musíme hájit.  

- Co si o tom myslí naši členové, další občanská sdružení, občané, veřejnost, voliči? To je důležitá zpětná 
vazba, kterou musíme pro budoucnost intenzivněji naplňovat. 


